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CChhcciiaa³³aabbyymm  CCiiêê  pprroossiiææ,,  aabbyy  ddzziissiieejjsszzaa  rroozzmmoowwaa
bbyy³³aa  rreefflleekkssyyjjnnyymm  rrooddzzaajjeemm  ppooddssuummoowwaanniiaa  oossttaatt--
nniicchh  1133  mmiieessiiêêccyy  ww TTwwyymm  ¿¿yycciiuu......  

Obawiam siê, aby nie by³o to poczytane fa³szywie.
W koñcu bie¿¹ce wydarzenia w polityce, sporo
szumu informacyjnego wokó³, a w zwi¹zku z tym
odnoszenie siê do pewnych kwestii jest bardziej
t³umaczeniem siê, ni¿ ocen¹ sytuacji. 

DDooœœææ  nniieessppooddzziieewwaannee  ((pprrzzyynnaajjmmnniieejj  ddllaa  oocczzuu  oobb--
sseerrwwaattoorróóww  zzeewwnnêêttrrzznnyycchh))  bbyy³³oo  ttoo,,  ¿¿ee  ttaakk  sszzyybbkkoo
zzoossttaa³³eeœœ  cczz³³oonnkkiieemm  RRaaddyy  MMiinniissttrróóww..  

Œwie¿o po mojej nominacji pojawi³ siê artyku³
w ¯yciu Warszawy, w którym pisano, ¿e jestem
cz³owiekiem znik¹d. Znik¹d, czyli z takiego miasta,

jak Poznañ, po 23 latach pracy, w tym na stano-
wisku dyrektora departamentu, potem cz³onka za-
rz¹du województwa i drugi raz cz³onka zarz¹du,
i wybranego w koñcu (prawie 13 tys. g³osów) rad-
nego. Mogê teraz wyjawiæ, ¿e na pocz¹tku nowej
kadencji nie przyj¹³em pracy w samym minister-
stwie za czasów ministra £apiñskiego. PóŸniej z³o-
¿ono mi propozycjê zostania sekretarzem stanu,
z ca³ymi emocjami tego czasu. 

PPaammiiêêttnnee  ssttrraajjkkii  sszzppiittaallii  wwiieellkkooppoollsskkiicchh......  

Jad¹c do Poznania z decyzj¹ z³o¿enia urzêdu mar-
sza³ka wiedzia³em, ¿e minister Balicki podaje siê za
dwie godziny do dymisji. Decyzjê podj¹³em i wie-
dzia³em, ¿e z takiej decyzji nie mo¿na siê wycofaæ
– bo to by³oby niepowa¿ne. Nie wiadomo by³o, czy
mój pobyt w ministerstwie nie potrwa tylko 8 dni,
a jeœli d³u¿ej – z kim przyjdzie mi wspó³pracowaæ.
Gdybym wtedy chcia³ na ch³odno wywa¿yæ, jakie
s¹ szanse pozostania w ministerstwie, to powinie-
nem bezpiecznie zrezygnowaæ, zostaæ w zarz¹dzie
województwa, na pewno nie ryzykowaæ, ¿e siê za
dwa dni ministerstwo opuœci. Taka jest polityka. Ja
jednak nie czujê siê politykiem, raczej fachowcem
w swojej dziedzinie i samorz¹dowcem. 

OObbjjêêcciiee  ssttaannoowwiisskkaa  mmiinniissttrraa  ttoo  nniiee  ttyyllkkoo  oobbjjêêcciiee
ppeewwnneeggoo  zzaakkrreessuu  ww³³aaddzzyy,,  aallee  ttaakk¿¿ee  zzaarrzz¹¹ddzzaanniiee

ppoottêê¿¿nn¹¹  mmaacchhiinn¹¹  aaddmmiinniissttrraaccyyjjnn¹¹..  JJaakk  oocceenniiaasszz
sskkuutteecczznnooœœææ  pprraaccyy  MMiinniisstteerrssttwwaa  ZZddrroowwiiaa??  CCzzyy
pprrzzeeddtteemm,,  nniimm  ttaamm  ssiiêê  zznnaallaazz³³eeœœ,,  tteeggoo  ssiiêê  ssppoo--
ddzziieewwaa³³eeœœ??  CCzzyy  mmoo¿¿ee  zzaasskkoocczzyy³³yy  CCiiêê  ppeewwnnee  rrzzee--
cczzyy,,  zzwwii¹¹zzaannee  zz ffuunnkkccjjoonnoowwaanniieemm  ssaammeeggoo  mmiinnii--
sstteerrssttwwaa??  

Kiedyœ takie pytanie zosta³o mi zadane w G³osie
Wielkopolskim przy redakcyjnym obiedzie: jak
poznaniak mo¿e siê w Warszawie, w minister-
stwie, odnaleŸæ? Muszê powiedzieæ, ¿e sytuacja,
któr¹ tam znalaz³em nie by³a dla mnie zaskocze-
niem, bo zna³em j¹ co prawda z nieco innej per-
spektywy. Nastawi³em siê na to, ¿e nie bêdê
wprowadza³ radykalnych zmian. Raczej przyj¹-
³em filozofiê zachêcania wszystkich pracowników

ministerstwa do wspó³pracy. W czêœci organiza-
cyjno-personalnej wszyscy mieli otwart¹ drogê
do tego, aby dalej funkcjonowaæ. Zwalnianie
pracowników, jak i przyjmowanie swoich, no-
wych ludzi – to praktycznie w moim ministerstwie
nie mia³o miejsca, nie licz¹c mojego asystenta.
Owszem, by³a jedna decyzja spowodowana
przekroczeniem kompetencji, podawaniem nie-
prawdziwych informacji przez jednego z dyrekto-
rów w g³oœnym problemie mar¿ lekowych. Dru-
ga, wpisanie nagany – pod koniec, sprawa tak-
¿e dotyczy³a niedope³nienia obowi¹zków przez
urzêdników i tak¿e wprowadzanie mnie w b³¹d,
przekazywanie informacji uspokajaj¹co-optymi-
stycznych, podczas gdy nie by³o podstaw do ta-
kiego spokoju (jak ¿ycie pokaza³o), bo sprawa
zosta³a przez nich niedopilnowana. 

WW  jjaakkiimm  zzaakkrreessiiee??  

W zakresie pracy nad rozporz¹dzeniem dotycz¹-
cym specjalizacji z kardiologii jako dyscypliny
podstawowej. Bardzo mi zale¿a³o na tym, aby
podpisaæ to rozporz¹dzenie. Decyzjê w tej sprawie
podj¹³em po dyskusji ze œrodowiskiem kardiolo-
gów interwencyjnych – wychodzi³a naprzeciw temu
œrodowisku. Choæ zakomunikowane zosta³o to we
wrzeœniu, to od wrzeœnia do teraz porz¹dnie nie
przygotowano tego rozporz¹dzenia. 

Nie byłem „człowiekiem znikąd”

Rozmowa z dr. Leszkiem Sikorskim, byłym ministrem zdrowia

sprawy NFZ potoczyłyby się inaczej ”
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WWrraaccaajj¹¹cc  ddoo  ppooddssttaawwoowweeggoo  ppyyttaanniiaa::  ccoo  zzmmiieennii³³--
bbyyœœ  ww pprraaccyy  mmiinniisstteerrssttwwaa??  

Zmieniæ trzeba sporo rzeczy. Nie wystarczy doko-
naæ zmian tylko w jednym Ministerstwie Zdrowia,
bo przecie¿ sam resort jest jakby ogniwem ³añcu-
cha. W ³añcuchu uzgodnieñ miêdzy ró¿nymi re-
sortami czêsto pojawiaj¹ siê problemy. 

PPoowwssttaa³³  NNFFZZ  jjaakkoo  ssppee³³nniieenniiee  zzoobboowwii¹¹zzaaññ  wwyybboorr--
cczzyycchh..  CCoo  ww rreeaalliizzaaccjjii  uussttaawwyy  oo NNFFZZ  ssppee³³nnii³³oo  TTwwoo--
jjee  oocczzeekkiiwwaanniiaa,,  aa ccoo  TTwwooiimm  zzddaanniieemm  wwyysszz³³oo  zzuu--
ppee³³nniiee  iinnaacczzeejj??  

Niezale¿nie od miejsca siedzenia, mia³em i mam to
samo zdanie. Nie by³em zwolennikiem likwidacji kas
i tworzenia Narodowego Funduszu. Uwa¿a³em, ¿e
nale¿y poprawiaæ to co jest, czyli kasy chorych. Jed-
nak kiedy jasnym ju¿ by³o, ¿e bêdzie NFZ – sta³a siê
rzecz dziwna. Ci wszyscy, którzy tak bardzo krytyko-
wali kasy oczekuj¹c cudu, a tym cudem mia³ byæ
Narodowy Fundusz, zanim jeszcze zacz¹³ on dzia-
³aæ, ju¿ ods¹dzili go od czci i wiary. Widaæ tu trochê
analogii do roku 1998 i wprowadzania systemu kas
chorych – jak pamiêtamy, to tak naprawdê jeszcze
nic siê wtedy nie wydarzy³o, a ju¿ system, który do-
piero mia³ byæ wprowadzony, by³ Ÿle oceniany. 

CCzzyy  wwaarrttoo  wwiiêêcc  bbyy³³oo  zzmmiieenniiaaææ  kkaassyy  cchhoorryycchh  nnaa
NNaarrooddoowwyy  FFuunndduusszz  ZZddrroowwiiaa??  

Nie. Gdy jest kryzys i dokonuje siê zmiany, to ona
jeszcze pog³êbia sytuacjê kryzysow¹. Jak siê cen-
tralizuje system, bez odpowiedniego przygotowa-
nia i w okresie niezadowolenia spo³ecznego, to
z góry wiadomo, ¿e ca³e napiêcie i konflikty, które
dotychczas by³y zdecentralizowane, spotkaj¹ siê
w jednym miejscu. Skoro centralizuje siê napiêcia
w instytucji bardzo blisko zwi¹zanej z rz¹dem, to
niezadowolenie spo³eczne przenosi siê automa-
tycznie na rz¹d. To jest podrêcznikowy porz¹dek,
którego wydŸwiêk nie do koñca chciano braæ pod
uwagê wierz¹c, ¿e ca³e z³o, które by³o w ró¿nych
miejscach da siê naprawiæ tym jednym, m¹drym
posuniêciem – centralizacj¹. 

JJaakk¹¹  rroollêê  ooddeeggrraa³³  ttuu  ssaamm  NNaarrooddoowwyy  FFuunndduusszz
ZZddrroowwiiaa??  

Jest ucieleœnieniem centralizacji. Zamiana instytu-
cji sukcesu nie przynios³a. Choæby dlatego, ¿e
centrala NFZ by³a najs³abszym ogniwem w tym
ca³ym systemie. Drugi powód to konsekwencje

zdjêcia kompetencji z oddzia³ów. Spowodowa³o
to, ¿e w³aœciwie wszystko to, co wi¹za³o siê z czymœ
niepopularnym, czy z³ym, by³o spychane na cen-
tralê. Do tego siê do³o¿y³y tragiczne wydarzenia.
Jestem przekonany, ¿e gdyby nie choroba i œmieræ
Maæka Tokarczyka sprawy potoczy³yby siê inaczej. 

PPrrzzyyppaadd³³oo  CCii  ddzziiaa³³aaææ  ww bbaarrddzzoo  sszzcczzeeggóóllnnyymm  mmoommeenn--
cciiee  ––  oodd  rreeffeerreenndduumm  ddoo  rrzzeecczzyywwiisstteeggoo  pprrzzyysstt¹¹ppiieenniiaa
PPoollsskkii  ddoo  UUnniiii  EEuurrooppeejjsskkiieejj,,  cczzyyllii  ww ookkrreessiiee  nnaajjbbaarr--
ddzziieejj  ggoorr¹¹ccyycchh pprraacc  kkoooorrddyynnaaccjjii  ppoollsskkiieeggoo  pprraawwaa..  

Wszystkie rozporz¹dzenia, które z wejœciem do Unii
winny by³y siê ukazaæ, s¹ podpisane, w tym szcze-
gólnie dotycz¹ce bezpieczeñstwa ¿ywnoœci i ¿ywie-
nia. Byliœmy pilnie obserwowani przez Komisjê Eu-
ropejsk¹, wykonana zosta³a ogromna praca. 

RRookk  tteemmuu  pprrzzyyggoottoowwyywwaalliiœœmmyy  ssiiêê  ddoo  rreeffeerreenndduumm
aakkcceessyyjjnneeggoo......  

Tak, to by³a pierwsza faza mojej adaptacji. Prace,
które rz¹d podj¹³, zachêca³y do wziêcia udzia³u
w referendum i przybli¿a³y spo³eczeñstwu kwestiê
Unii Europejskiej. Odbieram to jako okres, który
bardzo mocno pomóg³ mi w poznaniu ró¿norod-
noœci zachowañ, sposobu funkcjonowania ludzi
na terenie ca³ego kraju. JeŸdzi³em wtedy po ró¿-
nych województwach. 

CCzzyy  bbyy³³  ttoo  pprrzzyyssppiieesszzoonnyy  kkuurrss  ppoozznnaawwaanniiaa  rróó¿¿nniicc
rreeggiioonnaallnnyycchh??  

Tak i to ró¿nic mentalnoœci, tego co jest wa¿ne dla
ró¿nych œrodowisk. Czas odbierania przeze mnie
ca³ego mnóstwa sygna³ów œwiadcz¹cych o tym, ¿e
ci¹gle jeszcze nie ma rzeczywistej decentralizacji,
przekonania, ¿e coœ jest w rêkach lokalnej w³adzy,
dyrektora zak³adu opieki zdrowotnej, czy organu
za³o¿ycielskiego. 

CCzzyy  ttoo  mmoo¿¿ee  oozznnaacczzaaææ,,  ¿¿ee  ssppoo³³eecczzeeññssttwwoo  ccii¹¹ggllee
nniiee  mmoo¿¿ee  zzrroozzuummiieeææ,,  ¿¿ee  ww³³aassnnee  sspprraawwyy  mmaa  wwee  ww³³aa--
ssnnyycchh  rrêêkkaacchh??  

Ci¹gle jest takie przekonanie, ¿e trzeba od centra-
li coœ uzyskaæ, u ministra coœ za³atwiæ. To równie¿
pokazuje s³aboœæ niektórych samorz¹dów. Oczy-
wiœcie, s¹ pewne sprawy, które powinny byæ za³a-
twione na poziomie centralnym, bo one po prostu
przekraczaj¹ mo¿liwoœci lokalne. Ale, niestety, ta-
kie oczekiwania w s³usznych sprawach i projek-
tach przenosz¹ siê czêsto na oczekiwanie rozwi¹-
zywania wszystkiego tam, na górze. 

” Wszyscy, którzy proponowali różnorodne dopłaty, 
teraz mówią przyciszonym głosem ”
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” Nie byłem zwolennikiem likwidacji kas i tworzenia Narodowego Funduszu. 
Uważałem, że należy poprawiać to, co jest, czyli kasy chorych ”

Jest te¿ drugie, nieprzyjemne zjawisko – zmiany
tak, byleby nas nie dotknê³y. Wysi³ek jest wk³ada-
ny we wprowadzanie zmian bardzo niechêtnie. Za
to oczekiwania wobec w³adz wy¿ej – bardzo du¿e,
i do realizacji natychmiastowej. Jest przekonanie,
¿e minister ma pieni¹dze. Rzadko kto chce rozu-
mieæ, ¿e i minister, i samorz¹dy musz¹ kierowaæ
siê takimi samymi zasadami: równowagi bud¿etu,
przychodów i wydatków, a gdy apetyty s¹ wiêksze
– trzeba siê ograniczaæ. 

AA  tteerraazz,,  ggddyy  jjuu¿¿  ddoo  UUnniiii  pprrzzyysstt¹¹ppiilliiœœmmyy??  

Koñcówka sprawowania urzêdu – to przekonanie
ogó³u, ¿e ujawni siê coœ, do czego nie zd¹¿yliœmy
siê przygotowaæ, ¿e coœ nas zaskoczy. Niepokój
budz¹ sonda¿e, które pokaza³y, ¿e po³owa spo³e-
czeñstwa jest przekonana, ¿e Unia jest dla boga-
tych i m³odych, co jest oczywist¹ dla mnie nie-
prawd¹. Ale oznacza to, ¿e drzemi¹ w ludziach ol-
brzymie lêki, a to wstrzymuje rozwój. 

CCzzyy  PPoollaaccyy,,  TTwwooiimm  zzddaanniieemm,,  ss¹¹  ww ssttaanniiee  ssoobbiiee  ppoo--
mmóócc??  

Zawsze powtarzam, ¿e nie mamy innego wyjœcia.
Jesteœmy skazani na to, ¿eby rozwi¹zywaæ sprawy
we w³asnym gronie – co nie oznacza, ¿e nie trze-
ba liczyæ siê z otoczeniem. Musimy dodatkowo
nauczyæ siê, ¿e nasze rozwi¹zania musz¹
uwzglêdniaæ szerszy kontekst – jak to bêdzie rzu-
towa³o na wspólnotê (nie tylko regionu czy Pol-
ski, ale jak siê to ma do naszej obecnoœci w UE).
Jestem przekonany, ¿e bêdziemy musieli przejœæ
przyspieszony kurs dojrzewania – poczucia na-
szego miejsca w Europie, w ramach przyspieszo-
nego kursu demokracji. Z niepokojem siê temu
przygl¹dam, bo jest niepokoj¹ce to, ¿e potrafimy
krytycznie oceniaæ innych, a nie potrafimy kry-
tycznie oceniaæ siebie. A je¿eli tego nie umiemy,
to nie potrafimy wyci¹gn¹æ wniosków. 

OOggll¹¹ddaa³³eeœœ  oocchhrroonnêê  zzddrroowwiiaa  zz ppoozziioommuu  lleekkaarrzzaa,,
ppootteemm  ssttrruukkttuurr  ssaammoorrzz¹¹ddoowwyycchh,,  wwoojjeewwóóddzzttwwaa,,
aa oossttaattnniiaa  ppeerrssppeekkttyywwaa  ttoo  ccaa³³yy  kkrraajj..  JJaakk  wwiiddzziiaa³³eeœœ
jj¹¹  pprrzzeedd  oobbjjêêcciieemm  tteekkii  mmiinniissttrraa,,  aa jjaakk  ww tteejj  cchhwwiillii??  

To jest tak, jak porównaæ siê z kimœ, kto jest m³o-
dy i widzi œwiat bardzo optymistycznie: coœ widzi,
czegoœ w ogóle, z kimœ, kto przejdzie kawa³ ¿ycia
i ma doœwiadczenie, ukszta³towane pogl¹dy na
wiele spraw, ale te¿ ma pewne cechy zachowaw-
cze, pewn¹ nutê zgorzknienia i ostro¿noœæ. 

CCzzyy  ttee  ddooœœwwiiaaddcczzeenniiaa  ppoommoogg¹¹  CCii  bbyyææ  bbaarrddzziieejj
sskkuutteecczznnyymm,,  cczzyy  bbyyææ  mmoo¿¿ee  ssppoowwoodduujj¹¹,,  ¿¿ee  ppeewwnnee
wwyyzzwwaanniiaa,,  kkttóórree  kkiieeddyyœœ  bbyyœœ  ppooddeejjmmoowwaa³³  ––  ww tteejj
cchhwwiillii  pprrzzeemmyyœœlliisszz  ddwwaa  rraazzyy,,  nniimm  jjee  ppooddeejjmmiieesszz??  

Mam nadziejê, ¿e pomo¿e mi byæ bardziej sku-
tecznym. Przez te 13 miesiêcy uda³o mi siê nie
wchodziæ w sprawy personalne, wiêc nie chcia³-
bym tego robiæ teraz. Ale wiele zale¿y od zespo³u,
od otoczenia. Jak patrzê wstecz, to wygl¹da³o tak:
kiedy pracowa³em jako chirurg i wraca³em czêsto
po dwóch, a czasem trzech dniach dy¿urów (teraz
wrêcz wstyd siê przyznaæ), myœla³em, ¿e nie mo¿-
na ciê¿ej pracowaæ. Gdy zosta³em dyrektorem
szpitala, to mówi³em sobie – teraz to dopiero pra-
cujê! Bo przecie¿ ³¹czê pracê nauczyciela akade-
mickiego (na pó³ etatu), chirurga i dyrektora (co
nie powinno by³o mieæ miejsca). Jak poszed³em
do departamentu, to stwierdzi³em – to jest dopie-
ro obci¹¿enie! I ca³e szczêœcie, ¿e mia³em 6-letnie
doœwiadczenie z zarz¹du szpitala, bo absolutnie
bym sobie nie poradzi³. A kiedy zosta³em wice-
marsza³kiem, to stwierdzi³em, ¿e to jest ju¿ abso-
lutny koniec mo¿liwoœci sprawnego funkcjonowa-
nia, bo dosz³y jeszcze inne obszary (zajmowa³em
siê opiek¹ spo³eczn¹, przewozami regionalnymi
i trochê integracj¹ europejsk¹, uda³o mi siê jesz-
cze byæ pierwszym cz³onkiem Rady Regionów Eu-
ropy jako reprezentant województwa wielkopol-
skiego!). W ministerstwie przekona³em siê, ¿e
mo¿na pracowaæ jeszcze bardziej intensywnie.
Wszystkie te doœwiadczenia, stopniowo, pozwoli³y
mi te¿ przyzwyczaiæ siê, ¿e jest siê ci¹gle wystawio-
nym na widok publiczny, ze wszystkimi tego kon-
sekwencjami. Ka¿da wypowiedŸ jest odnotowywa-
na na stronach internetowych PAP. Wypowiedzenie
jednego s³owa niezrêcznego czy niew³aœciwego,
ma konsekwencje niesamowite, a œrodowisko –
jak siê okaza³o przy okr¹g³ym stole – ma na do-
datek ró¿ne, w³asne opinie na ka¿dy temat. 

WW  ttaakkiimm  rraazziiee  ––  cczzyy  oobbrraaddyy  ookkrr¹¹gg³³eeggoo  ssttoo³³uu  mmiiaa³³yy
sseennss,,  cczzyy  nniiee??  

Oczywiœcie, ¿e tak. Ca³y czas uwa¿am, ¿e nie ma
innej drogi, jak tylko taka. Obrady sens maj¹ tym
wiêkszy, im wiêksza jest gotowoœæ do zawierania
kompromisu. Na pewno daj¹ mniejsz¹ efektyw-
noœæ, jeœli koñczy siê jedynie na pokazaniu, co
które œrodowisko traktuje jako priorytet. Nie chcê
powiedzieæ, ¿e trac¹ one zupe³nie sens, ale efekt
jest na pewno mniej satysfakcjonuj¹cy. To jest tak,
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jak z prac¹ nad zmian¹ ustawy o Narodowym
Funduszu Zdrowia. W pocz¹tkowej fazie by³a de-
klaracja, ¿e bêdzie zgoda, ¿e wszyscy bêdziemy
wspólnie pracowaæ. Ta sielanka siê skoñczy³a.
W momencie tworzenia konkretnych zapisów oka-
za³o siê, ¿e ka¿dy ma innych punkt widzenia. 

CCzzyy  uuwwaa¿¿aasszz,,  ¿¿ee  ttuu  llee¿¿yy  pprrzzyycczzyynnaa,,  ¿¿ee  oobbeeccnnyy  pprroo--
jjeekktt  nnoowweelliizzaaccjjii  uussttaawwyy  jjeesstt  ppooddddaawwaannyy  ttaakk  zzddeeccyy--
ddoowwaanneejj  kkrryyttyyccee??  

G³ówny powód – mimo deklaracji o wspó³pracy – to
s¹ to czêsto tylko deklaracje. Drugi powód – które-
go bardzo czêsto doœwiadczam (no i inni te¿), ¿e siê
dyskutuje o czymœ lub wydaje siê opinie, nie znaj¹c
nawet sprawy, nie czytaj¹c, bez przygotowania me-
rytorycznego. A przecie¿ trzeba wpierw przeanalizo-
waæ dlaczego tak, a dlaczego nie inaczej. Trzecia
sprawa – dotyczy oceny konkretnych zapisów. Kiedy
zosta³y przyjête materia³y ekspertów, a póŸniej ju¿ –
za³o¿enia do ustawy, w tym okresie by³a cisza. Dzi-
siejsi krytycy ograniczali siê do kilkupunktowych ha-
se³. Wtedy wszyscy siê zgadzali. Mo¿na pytaæ, gdzie
s¹ uwagi, które winny byæ zg³oszone w momencie,
kiedy by³ postawiony cel strategiczny. Ja nie przed-
stawi³em przecie¿ propozycji nie do odrzucenia. To
by³by najwiêkszy b³¹d. Ta ustawa to wynik wspólnej
pracy, któr¹ mo¿na i trzeba kontynuowaæ, popra-
wiaj¹c projekt. Stworzyliœmy projekt, który wype³nia
warunki na³o¿one przez Trybuna³ Konstytucyjny. 

WWrróóææmmyy  wwiiêêcc  ddoo  NNaarrooddoowweeggoo  FFuunndduusszzuu  ZZddrroowwiiaa
ii kkoonncceeppccjjii  cceennttrraalliizzaaccjjii..  

Uwa¿a³em, ¿e nale¿y modyfikowaæ system kas, ale
skoro NFZ ju¿ jest, to znów – nale¿y poprawiaæ in-
stytucjê, a nie zmieniaæ. I dlatego zosta³a jasno za-
rysowana koncepcja 4-etapowego przekszta³cenia
Narodowego Funduszu, od obecnej sytuacji, po-
przez nadanie kompetencji oddzia³om, nadanie
im osobowoœci prawnej, a¿ do po³¹czenia oddzia-
³ów w wiêksze, makroregionalne instytucje. Dzi-
siejsze zdziwienie, ¿e nie ma likwidacji NFZ, jest
takim zdziwieniem, jakby ktoœ nie czyta³ zapowie-
dzi. Podobnie ma siê sytuacja do krytyki czêœci za-
sadniczej ustawy, dotycz¹cej œwiadczeñ. Kiedy Try-
buna³ Konstytucyjny na³o¿y³ szalenie trudne i w tak
krótkim czasie, moim zdaniem, niewykonalne za-
danie – okreœlenia pozytywnego koszyka œwiad-
czeñ – wszyscy zgodzili siê wtedy, ¿e nie mo¿na
czegoœ takiego stworzyæ. Pytam, gdzie byli ci wszy-
scy, którzy nie mówili o tym, gdy w lutym czy
w marcu odbywa³a siê dyskusja na ten temat?
W momencie, kiedy pojawi³ siê wyrok Trybuna³u –
wszyscy chcieli byæ autorami ustawy, co nawet
z punktu widzenia technicznego nie by³oby mo¿li-
we. Dlatego podjêto decyzjê, ¿e to musi pisaæ pa-
rê osób, a kilkanaœcie musi ich pracê zweryfiko-
waæ. W dyskusji na ten temat nie wszyscy brali

udzia³, choæ byli zapraszani, nie przychodzi³y oso-
by, które obecnie najbardziej krytykuj¹. Nie przy-
chodzili na komisje senackie, sejmowe, gdzie te
sprawy by³y omawiane, a potem stawiaj¹ zarzut –
gdzie jest publiczna debata na ten temat. Ostatnia
uwaga – postawi³em problem, ¿e nie na wszystko
nas staæ (jeœli siê obiecuje, ¿e bêdzie wszystko, tak
naprawdê nie bêdzie niczego). Ale z drugiej strony
– nie ma sensu straszyæ i opowiadaæ, ile co bêdzie
kosztowa³o i jaka bêdzie dop³ata (bo to nie ten
etap). Wszyscy, którzy proponowali: dop³aty za wej-
œcie do systemu, za wejœcie do lekarza, za wypisa-
nie recepty, za po³o¿enie siê do szpitala (co spo-
tka³o siê z krytyk¹ spo³eczeñstwa, bo nikt nie chcia³
p³aciæ), teraz mówi¹ przyciszonym g³osem. 

CCzzyy  oobbyycciiee  PPoollaakkóóww  zzee  ssppoossoobbaammii  ffuunnkkccjjoonnoowwaa--
nniiaa  ssyysstteemmóóww  ww iinnnnyycchh  kkrraajjaacchh  uunniijjnnyycchh  mmoo¿¿ee  ppoo--
mmóócc  nnaamm  ww wwiiêêkksszzeejj  zzggooddzziiee  nnaa  ppeewwnnee  rroozzwwii¹¹zzaa--
nniiaa  zzwwii¹¹zzaannee  zz ddoopp³³aattaammii??  

U¿ywa³em takiego argumentu, ¿e jedn¹ z dobrych
stron naszego wejœcia do UE (poza wszystkimi in-
nymi) bêdzie mo¿liwoœæ naocznego przekonania
siê, jaki mimo wszystko ten nasz system jest w po-
równaniu do innych dobry. Je¿eli ludzie bêd¹ wy-
je¿d¿aæ, oczywiœcie sami zobacz¹, ¿e nie wszystko
jest takie, jak siê wydawa³o. Natomiast to nas mo-
¿e drogo kosztowaæ. Z czasem ³atwiej bêdzie
wprowadzaæ zasady obowi¹zuj¹ce w UE, w tym
ekonomikê zdrowia. 

GGddyybbyyœœ  mmiiaa³³  sszzaannssêê  ppoopprraaccoowwaaææ  pprrzzeezz  ppee³³nnee  44 llaa--
ttaa  ((oo  cczzyymm  mmaarrzzyy  nniieejjeeddeenn  rrzz¹¹dd)),,  ccoo  mmóógg³³bbyyœœ
ww ttyymm  cczzaassiiee  zzrroobbiiææ??  

Mo¿e mo¿na by osi¹gn¹æ lepsze zrozumienie miê-
dzy resortami? Na to trzeba czasu, poznania siê.
Nie osi¹gniemy sukcesu, jeœli nie bêdziemy praco-
waæ w zespole (mam na myœli ministrów resorto-
wych). Uwa¿am, ¿e bez gry zespo³owej ¿aden mi-
nister zdrowia nie ma szansy czegokolwiek zrobiæ.
To, z czym siê spotka³em – to nieufnoœæ do mini-
stra zdrowia, niedowierzanie, czy on rzeczywiœcie
myœli w kategoriach opartych na zdrowych zasa-
dach ekonomii, czy dostrzega patologie, które s¹
w ochronie zdrowia, czy tylko tak mówi. Ca³y czas
nale¿y poœwiêcaæ na przekonywanie o racjach. To
najbardziej fundamentalna rzecz do przeprowa-
dzenia. I jest to proces, który musi potrwaæ. Szko-
da, ¿e nie uda³o siê – oddaj¹c tyle kompetencji,
d¹¿¹c do konsensusu z wicepremierem Hausne-
rem, z zespo³em miêdzyresortowym – podj¹æ pew-
nych odwa¿niejszych decyzji. Aby móg³ zaistnieæ
sukces w ochronie zdrowia – musi byæ z jednej
strony otwartoœæ naszego œrodowiska, a z drugiej
strony musi byæ przekonanie, ¿e nie jesteœmy stud-
ni¹ bez dna. To byæ mo¿e by siê uda³o zrobiæ – bo
to klucz do ca³ego systemu, a potem porz¹dkowa-
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” To, z czym się spotkałem – to nieufność do ministra zdrowia, niedowierzanie, 
czy on rzeczywiście myśli w kategoriach opartych na zdrowych zasadach ekonomii ”

nie. Cztery lata dla reformy systemu – to bardzo
ma³o. Reforma jest ci¹g³ym procesem, co jest tru-
izmem, ale trzeba to ci¹gle powtarzaæ, bo ludzie
tego nie rozumiej¹. Niezale¿nie od tego, który mi-
nister co zrobi³, s¹ to zawsze przygotowania do
kolejnych zmian, których najlepiej nie cofaæ. Nie-
stety, cofnêliœmy siê w wielu wypadkach. 

WW  jjaakkiicchh  nnaa  pprrzzyykk³³aadd??  

Chocia¿by kontynuacja zmodyfikowanego pro-
gramu restrukturyzacji, po³¹czona z twardym fi-
nansowaniem. 

JJaakkiiee  ww tteejj  cchhwwiillii  ss¹¹  TTwwoojjee  ppllaannyy,,  jjaakk  cchhcciiaa³³bbyyœœ  wwyy--
kkoorrzzyyssttaaææ  sswwoojj¹¹  wwiieeddzzêê,,  ggddzziiee  wwiiddzziisszz  sswwoojjee  mmiieejj--
ssccee  ii jjaakk  ttoo  wwsszzyyssttkkoo  ooddbbiieerraa  rrooddzziinnaa??  

Myœlê, ¿e rodzina siê cieszy, ja na pewno te¿, ¿e je-
stem w domu. Co bêdê robi³ – to trudno powie-
dzieæ. W swojej dzia³alnoœci prze¿ywa³em ju¿ ró¿ne
okresy, kiedy cz³owiek poszukuje swojego miejsca

bardziej lub mniej aktywnie. Jestem radnym w sej-
miku, to jest funkcja publiczna, któr¹ sobie ceniê
i bêdê j¹ wykonywa³. Co do innych spraw – musi
min¹æ jeszcze trochê czasu. Nie mam przygotowa-
nego ¿adnego tzw. l¹dowiska. Myœlê, ¿e mam na
tyle chêci do pracy, ¿e to jakoœ siê u³o¿y. Ustêpuj¹-
cy minister ma pewien okres ochronny (3 miesiê-
cy), w którym korzysta z przys³uguj¹cej pensji – co
wynika z ustawy. Wiadomo, ¿e z im wy¿szego sta-
nowiska cz³owiek odchodzi, tym jest trudniej póŸ-
niej siê zaadaptowaæ. Mam wra¿enie, ¿e nie bêdê
wyj¹tkiem – ale z racji mojego doœwiadczenia ³a-
twiej znajdê swoje miejsce. Istotne jest poczucie
przydatnoœci i samorealizacji i robienia czegoœ roz-
s¹dnego, co bêdzie dawa³o satysfakcjê. Tym bar-
dziej, ¿e nie wyje¿d¿a³em do Warszawy na zawsze.
Wyje¿d¿a³em na kontrakt, o którym wiedzia³em, ¿e
mo¿e potrwaæ jakiœ czas, ale kiedyœ siê skoñczy. 

Rozmawia³a Zbigniewa Nowodworska

fot. Krzysztof Jankowski/Tamtam


